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Agenda
Activitats del mes
Teatre d e  Salt
•  Dissabte 3 : "Després ve la  n it" , per David Plana i 
M ír ima Isela.
•  Divendres 9 : Percussió "zarb", a càrrec del Trio Che- 
m irani.
•  Dissabte 1 0 :  "M ás e x tra ñ o  que e l para íso ", per la 
companyia Cae La Sombra f t  Grec 2001.
•  Divendres 16 :  "La Place du D iam an t", a càrrec del 
Centre Dramatique de Tours.
•  Dissabte 17 :  "E xceptions to  g ra v ity ", p e rA v n e r 'T h e  
eccentr inc".
•  D iumenge 1 8: "H anse l i  G rete l", a càrrec de la c o m 
panyia Trac-trac i Centre Titelles Valles.
•  Divendres 2 3 :  “H am le t, una lliçó ", per Demidova 8t 
Terzopoulus.
•  Divendres 3 0 :  “S o p a rd 'am ics", a càrrec de Bitò Pro
ducc ions &  Teatre Marquina.
Nota: Totes les representacions s'in ic iaran a les 10 de 
la nit, t re t  de la del d ium enge 18 de novembre, inclosa 
dins la programació in fan ti l,  que començarà a les 12 del 
migdia.

CEIP el Pía
•  Visites a la Biblioteca Massagran: to ts  els cursos la 
v isitaran per aprendre'n el func ionam ent. Les b ib l io tecà
ries preparen ac t iv i ta ts  m o l t  a tract ives i engrescadores 
per aconseguir que els nens s 'acostum in  a anar-h i.
•  Teatre: S'han p rogram at sort ides per anar a veure les 
obres "B a n qu e t d 'h is tò r ie s "  i "C ontes de l cel".

•  Dimecres 31 d ’oc tubre:  Castanyada, o rgan itzada  
amb la col. labaoració de l'APA.
•  Setm ana del 2 6  al 3 0  de novembre: Tots els cicles 
treballaran l'Euro.
El Cicle Superior visitarà el barri vell de Girona i farà una 
estada a la casa de colònies Can Sans.

IES Va Uvera
•  Dimecres 31 d ’oc tubre: Xerrada a l'l ES destinada 
als a lumnes de 4 t d ’ESO i 1 r i 2n de Batxil lerat, a càrrec 
d'Ishi Foucault, indi lakota nord-am ericà , defensor de 
la terra i la pau entre els pobles.
•  Dijous 2 2  de novembre: Conferència inaugural 
del Cicle de conferències de l'IES Vallvera, a càrrec de 
la consellera d 'Ensenyament de la Generali tat, Carme- 
Laura Gil, que tractarà sobre l 'ensenyament p úb l ic .1'
•  Diumenge 2 5  de novembre: Bicicletada popular.
•  Del 2 5  de novembre al 2 de desembre: Setmana 
de la m ob i l i ta t  sostenible; l ' in s t i tu t  partic ipa en aquesta 
setmana prom oc ionan t a través de les classes i activitats 
extraordinàries l'ús dels m it jans de t ransport a lternat ius 
(bicicleta, t ranspo r t  públic, anar a peu).
•  Dijous 2 9  de novembre: Excursió a Barcelona dels 
a lumnes de 1 r i 2n de Batxil lerat, que v is itaran museus 
relacionats amb la matèria d 'Història de l 'Art i assistiran 
a la representació de l'obra "Bodas de Sangre", de Fede
rico García Lorca, al Teatre Romea, com a com p lem ent 
de l 'assignatura de Llengua i L iteratura Castellana.

m
GAIMTGE M  ffiNAOONAL

ROBERT NIDAL, Sk.

CONCESSIONARI

aaan LANCIA



Editorial
3

Història
4

Entrevista
5

Ensenyament
7

La Gent Gran
8

El Jovent
10

Natura
11

Opinió
12

Actualitat
16

Esports
18

Gastronomia
20

Informació municipal
21

Poti-poti
23

LA FARGA N O  SE SOLIDARITZA 
NECESSARIAMENT AM B LES O P IN IO N S  

EXPRESSADES EN ELS ARTICLES SIGNATS.

LA FARGA AUTORITZA LA REPRODUCCIÓ  
DELS ARTICLES, SEMPRE I Q U A N  SE 

N 'IND IQU I LA PROCEDÈNCIA.

PREMI TRES DE MARÇ DE 1989

Editorial

El Fòrum per la Convivència i Integració no acaba d'encaixar en el context 
previst inicialment ara fa uns dos anys. Les espectatives primeres s ’han 
anat diluint i per si fos poc, en l'últim  plenari del mes passat, que es va 
convocar per veure quines perspectives de futur tenia el treball de les 
comissions i com les assumia l'equip de govern de l'Ajuntament, va sortir 
a debat, sense que calgués, el tema de la llengua que calia usar e n  la reunió 
del plenari que malauradament va distorsionar la convocatòria.
“Yo hablaré en castellano para que todos me entiendan''. Malament! A  
veure, mai a ningú, en cap de les reunions de les comissions ni dels plenaris 
del Fòrum, se li ha dit quina llengua ha d'usar i per tant era un tema que 
no calia matisar, si no era que es volia forçar els presents a parlar castellà, 
com després alguns intents hi va haver. A nar a buscar protagonisme polític 
on menys necessari ni prudent era -es va presentar com a regidor d ’EUiA-, 
no va fer cap favor a l ’entesa per a una convivència intercultural; el que 
estigui interessat en el fet que la convivència sigui el primer pas per a 
unes relacions sense estridències entre la gent del poble, i més si és regidor, 
hauria de saber que la llengua catalana, a Salt, no és negociable. Que 
hem de buscar la manera que tots ens entenguem? És clar que sí, de 
calaix; però prim er de tot explicant als nouvinguts -que vénen cada dia 
i més en vindran- quina història, quina cultura i quina llengua és la del 
poble on arriben. A partir d ’aquí, facilitem-los l ’estada oferint-los totes 
les oportunitats per conèixer-nos millor i conviure sense que hagin de 
renunciar a la seva cultura.
Tampoc les informacions aparegudes als mitjans de comunicació ajuden 
massa a una bona entesa. Tota la pressió recau sobre els grups d ’immigrants, 
quan els que varen destapar el tema i més insistiren que es parlés castellà 
foren catalans. És clar, després d ’aquest oferiment en safata, alguns 
immigrants s ’hi varen afegir. Si les institucions, amb l ’A juntam ent al cap, i 
tots nosaltres no som capaços d ’explicar als nouvinguts la situació del país 
i amb quins drets i deures ens regim, passaran 25 anys més sense avançar 
un pas; al contrari, el malestar anirà guanyant terreny i aquesta situació no 
convé a ningú.
Ja hi ha qui es preocupa, des de posicions privilegiades, de promoure 
aquests enfrontaments, els quals no podem admetre; solament amb el 
diàleg i amb la voluntat d ’entesa ens enfortirem. Potser ens hem equivocat 
bastint el Fòrum pel teulat, cal reforçar els fonaments i tornar-hi; malament 
aniríem si no som capaços de redreçar la situació.
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Història

F açan a  del m onestir d e  S an ta  C la ra : h o rta , convent, 
església i casa del c a p e llà . F o to g ra fia  re a litz a d a  
l 'a n y  1 9 2 4  des d e  l'h o rta  d e  can Pere D o m in g o .

Un monestir
enderrocat
L’espai on avui s’aixequen els bloes 
de cases números 32 i 34 del carrer 
Abat Oliva i números 1, 2, 3, 4 i 5 
de la plaça de Catalunya del nostre 
poble, havia estat ocupa t f ins  a l ’es
t iu  de 1974 per un gran m onestir  de 
Clarisses.
Fou c o n s tru ï t  el 1882, gràcies a la 
decisió i la forta lesa de Sor Maria 
Àngela Fayó. La revolució del 1868 a 
Espanya havia expulsat la c o m u n i 
ta t  de clarisses del seu m ones t ir  de 
Girona i n ’havia enderrocat l ’edif ici.  
Superada aquella etapa històrica, les 
monges superv ivents  van p re ten 
dre re fundar el m onestir  de Girona, 
però "las g raves d if ic u lta d e s  que le 
sa lie ro n  a l paso a la  es fo rzada  a ba 
desa -esc r iu  el P. Pere Sanahuja 
a "H is tor ia  de la seráfica prov inc ia  
de Cata luña"- h izo le  a ba n d o n a r sus 
ju s to s  y  laudab les  p roye c to s  y sacó  
p a r t id o  de una p o rc ió n  de te rreno  
que, con excepciona les c o n d ic io 
nes, le o frec ie ron  en e l vec ino  lu g a r  
de S a lt".

El m onest ir  el fo rm aven la casa del 
capellà, l ’església i el convent. El 
convent, de planta rectangu la r  amb 
claustre i tres pisos, tenia unes co n 
siderables d imensions. L’abadessa 
Sor Maria Àngela devia ser una 
gran opt im ista , ja que almenys tenia 
cabuda per seixanta monges i mai 
van passar de la dotzena. L’església 
era de creu l la t ina  amb dues naus 
laterals, gran i de bona alçada. A 
la dreta de l’església s’emplaçava 
la casa del capellà, que podia qua 
l i f ica r-se  entre  les grans del barri. 
L’espai entre el conven t i la Maçana 
-a c tu a l  carrer Mn. Sebastià Puig- 
l’ocupava una gran horta, envoltada 
d 'una altra i g ru ixuda paret p ro tec 
tora.
Disposar d ’una església, de capellà 
i de serveis religiosos van o m p l ir  de 
goig els f idels del Veïnat de Sant 
A n ton i,  ja que f ins  aquell  1884, per 
com p l ir  amb les ob l igac ions i devo
cions de culte, havien d ’acud ir  al 
tem ple  parroquia l s i tua t  a l’a ltre

extrem del poble.
La vida de clausura de les clarisses 
i el cu lte  a l'església de Santa Clara 
van seguir - a m b  el parèntesi del 
1936-1939, en què el cu lte  va ser 
s u p r im i t  en to ts  els temples de 
Catalunya i les sors expulsades del 
c o nven t-  f ins al 1971. Cal d ir que 
a part ir  de 1965 l’església de Santa 
Clara donà servei a les necessitats 
de la nova parròquia de Sant Jaume. 
El 1971, experts d 'una empresa 
construc to ra  van d ic tam ina r  que 
la coberta  de l ’església ten ia  perill  
d ’ensorrar-se i es podrien produ ir  
desgràcies. Una nota curta i clara 
en el Full parroqu ia l del 24 d ’o c tu 
bre d 'aquest any fa saber als f idels 
del Veïnat que les d ’aquell d iumenge 
són les ú lt imes misses que se cele
braran a Santa Clara. Per una banda, 
la parròquia de Sant Jaume ha in i 
c iat la construcc ió  d ’un nou temple 
i, per altra, les clarisses esperen 
poder cons tru ir  av ia t una nova casa 
conventua l a Vilobí d'Onyar.
La marxa de f in i t iva  de les monges 
clarisses del gran m onestir  del 
Veïnat de Sant A n to n i  serà el 8 de 
ju n y  de 1974. Una marxa silenciosa, 
sense fer soroll, sense cap acom ia 
dament, ni fred ni vehement, ni o f i 
cial ni privat.
Els edific is m uts  i buits  del monestir  
co n s tru ï t  encara no feia cent anys 
van dura r ben poc. Una co ns tru c 
tora havia c o m p ta t  les dotzenes de 
pisos que en sort ir ien  sum an t la 
casa del capellà, l ’església, el c o n 
v e n t  i la g ran horta  i no va deixar 
passar els dies. L’enderrocam ent va 
començar gairebé d ’ im m ed ia t  f ins a 
deixar només un gran solar. Un gran 
ob l i t  tr is t,  irremeiable va amarar el 
cor de m olts  ant ics fidels.

PERE JOAN SUREDA I CANALS



Entrevista
El pastisser Miquel Brugués
el primer defensor del 
<iutadá saltenc_________

Reconegut no solam ent 
a Salt, sinó tam bé arreu 
de  Catalunya i a la resta 
d e  l’Estat espanyol p e r 
la seva tasca co m  a pas
tisser, M iquel Brugués i 
Costabella acaba d ’as
sumir el gran rep te  d e  
m illorar la re lació entre 
els saltencs i el seu 
A juntam ent, en a c c e p 
tar el càrrec d e  Defen
sor de l Ciutadà, un 
càrrec d e  nova creac ió  
p e r al desenvo lupam ent 
de l qual fou  nom enat 
m itjançant un acord  
a d o p ta t p e r unanim itat 
pel Ple d e  la c o rp o ra c ió  
de l passat 17 d e  setem 
bre.

"A fin a ls  de setem bre, l 'A ju n ta m e n t 
va n o tif ie a r-m e , m it ja n ç a n t una  
carta , l 'a c o rd  de l Ple p e l q u a l em  
nom enaven D efensor de l C iu tadà, 
un cà rrec  que va ig  a c c e p ta r perquè  
em fa  m o lta  il. lu s ió , to t  i  que en un 
p r in c ip i te n ia  els m eus dubtes, ja  
que em fe ia  p o r  no saber de lle is, 
perquè  jo  sóc p as tisse r no advocat, 
com  la Teresa Sasseras (D efensora  
de l C iu tadà  de G irona), però  to ts  
van d ir -m e  que m 'assessorarien  i 
que no p a tís  i  a ixò  va fe r que accep
tés", manifesta  M iquel Brugués.
"De la m eva tasca com  a D e fensor 
del C iu tadà  no en puc  d ir  res, perquè  
e l n o m e n a m e n t és m o lt  re ce n t i 
encara  no he c o m e n ç a t a exer
c ir- la . De m o m e n t em busquen un 

l lo c  i jo  espero que  
m 'a v is in  p e r co m e n 

ça r a tre b a lla r  p e r  
fe r  que lcom  pe l 
pob le", relata 
M iquel Brugués, 
que afegeix que 
"e l que s í puc  
d ir  és que to ts  
els c iu tad an s  
de S a lt seran  
ben rebu ts  i  que  
la  m eva in te n 

c ió  és reso ldre  
to ts  els p ro b le 
mes que em  

p la n te g in ". 
"D 'a c o rd  
am b els 

e s t a t u t s  
de l càrrec, la  

m eva fe ina  
c o n s is tirà  a fe r  

de p o n t e n tre  els 
c iu ta d a n s  i l 'A ju n 

ta m en t. Faré a rr ib a r  a l re g id o r que  
c o rre s p o n g u i els p rob le m e s  a d m i
n is tra tiu s , soc ia ls  o de qua lsevo l 
a ltre  tip us  que m 'exposin  els c iu ta 
dans, els qua ls  rebran  resposta  a l 
cap d 'un  tem ps", explica.
Sobre el llarg procés que s'ha tancat 
amb el seu nom enam ent, M iquel 
Brugués refereix que "era l'a n y  1999 
quan un dia, p a r la n t a l carrer, el 
re g id o r Francesc M o n ta lb a n  em va 
p la n te ja r  p e r p r im e r cop la poss i
b i l i t a t  de ser D e fensor de l C iu tadà ; 
de m anera  que han h a g u t de passar 
dos anys perquè  s 'a rribés  a un co n 
sens que no ha e s ta t gens fàc il, a tès  
que cada p a r t i t  te n ia  e l seu p ro p i 
ca nd id a t, i  que dem ostra  que e l Sr. 
M o n ta lb a n  ha tre b a lla t m o lt  i  m o lt  
bé, perquè  e ll és l 'ú n ic  represen
ta n t  d 'EU iA en un a ju n ta m e n t on 
h i ha p a rtits , ta n t  de l gove rn  com  
de l'o p o s ic ió , que tenen  fo rça  més 
reg ido rs  i, to t  i  a ixò, ha a ca b a t 
acon seg u in t que to ts  acceptessin  la 
p rop os ta  que va de fensa r des del 
p r im e r dia, és a d ir, e l m eu n om ena 
m en t".
Per tancar aquest tema, Miquel Bru
gués anuncia que estarà en co n 
tacte amb defensors del c iutadà 
d 'a ltres loca li ta ts  catalanes perquè
li exp liqu in  llurs experiències, per 
tal de conèixer la prob lemàtica  del 
càrrec de cares a exerc ir- lo  de la 
m il lo r  manera possible. En aquest 
sentit, assegura que ja  ha par la tam b  
el defensor del c iutadà de Vilanova i 
la Geltrú, el conegut can tau to r  Pere 
Tàpies, i que té previst fe r -h o  amb 
els seus hom òn im s  de Girona i l'Es
cala.



Entrev sta

Mestre pastisser
M iquel Brugués va començar a 
aprendre l 'o fic i de pastisser quan 
als 13 anys i mig va començar a 
treba l la r a la fleca-pastisseria Com- 
panyó de Sils, loca li ta t  on la seva 
famíl ia  s’havia t ras l lada t quan ell 
tenia 9 anys. "A S ils va ig  tre b a 
lla  r - h i  fin s  a ls 16 anys, quan  va ig  
a n a r a R iudarenes i d 'a q u i a S anta  
Coloma, on va ig  a n a ra  Can Tuyanó,

Fitxa personal
N o m  i c o g n o m s :  Miquel Brugués i 
Costa bella
L l o c  i d a t a  d e  n a ix e m e n t : M a l lo r 
quines, 1 d ’oc tubre  de 1947 
L l o c  d e  r e s id è n c ia : conf luènc ia  
dels carrers M a jo r  i Indústria  de 
Salt
E s t a t  c iv i l : casat amb Carme 
M on to ro  Dueñas des de 1973 i 
pare de tres fi lls, en Miquel, en 
Jordi i la Maria Jesús, de 26, 24 
i 10 anys, respectivament 
F o r m a c i ó : estudis pr imaris  i de 
oastisseria
P r o f e s s ió : pastisser (va co m e n 
çar als 13 anys i mig i després 
de t reba l la r a pastisseries de 
d ife rents  loca li ta ts  gironines, el 
1973 funda , ju n ta m e n t  amb la 
seva dona, la "Pastisseria Costa- 
bella" del carrer M a jo r  de Salt, 
on el m a t r im o n i  con t inua  des
e nvo lu p an t  la seva fe ina a c tu 
alment). A més, ha estat mestre 
de l'Escola d ’Hostaleria duran t 3 
anys i ha fe t  diversos cursets de 
pastisseria per Benestar Social, 
per al sector de la restauració i 
per a part icu lars  
A lt r e s  d a d e s  d ’ in t e r è s : és el pr imer 
"Defensor del C iu tadà" de Salt 
des del mes de setembre d ’en
guany. La G enera li ta t  li a to rgà 
la "Carta de mestre artesà" en 
reconeixement a la seva tasca 
com a pastisser. És membre de 
la Federació de Comerc iants  de 
Salt.

un dels e s ta b lim e n ts  de la cone 
g uda  fa m ília  de les ga le te s  Trias", 
relata M iquel Brugués, que afegeix 
que abans de venir  a Salt l 'any 
1973 tam bé va fer de pastisser 
"a Torroe lla  de M o n tg rí, Figueres, 
l'Escala i  un a ltre  cop a Figueres, 
on va ig  co n è ixe r la  m eva dona, la 
Carme, que va com e n ça r a tre b a lla r  
de dependenta  a la m a te ixa  pas
tisseria  que jo , perquè  sab ia  p a r la r  
francès i h i hav ia  m o lta  c lie n te la  
d 'a q u e s t país".
"Poc després de casar-nos, e l m a te ix  
any  1973, vam fu n d a r ia  pastisse ria  
C ostabe lla  a Can Pere t de l'Estanc, 
una  a n t ig a  fle ca  s itu a d a  a la c a n 
ton ad a  dels ca rre rs  M a jo r  i  Unió", 
assegura Miquel Brugués, que indica 
que van tras l ladar-se  a l ’ed if ic i  on 
ara hi ha la pastisseria i la seva 
vivenda part icu lar, uu icat a la co n 
fluència  dels carrers M ajo r  i Indús
tr ia, l’any 1978.
A més de la carta de mestre artesà 
que li va a torgar la Generali tat en 
reconeixement a la seva tasca com a 
pastisser, Miquel Brugués té un gran 
nombre de dip lomes i premis que 
acrediten que s’ha preocupat d ’estar 
al dia en la seva feina i que els seus 
dolços i pastissos són apreciats arreu 
de Catalunya i l’Estat espanyol.
En aquest sentit, i entre d ’altres, cal 
destacar que l’any 1994 va guanyar 
el p r im er premi d 'un concurs d ’à m 
b it  estata l ce lebrat a Sitges, en què 
els part ic ipan ts  havien de fe r una 
composic ió  de xocolata  relacionada 
amb la cacera. "Jo va ig  fer, a p a r t ir  
d 'un  b loc  de x o c o la ta  b lanca, un 
p o in te r  b la n c  am b un ànec de c o ll 
verd  enm ig  d 'u n  p a ra tg e  on h i hav ia  
una bassa i canyes, una  im a tg e  
fo rça  típ ic a  de la  cacera", recorda 
M iquel Brugués, que ja ha creat 
i p o p u la r i tz a t  tres espec ia l i ta ts  de 
dolços saltencs -e ls  ponts, els cam 
panars i les pedres del Ter- i ja té 
previst fe r -ne  una altra ben aviat. 
En relació a aquestes especialitats, 
M iquel Brugués explica que els 
ponts i campanars va crear-los l’any

1975 i que estan fe ts  amb ametlla, 
clara d ’ou i sucre, m entre  que les 
pedres del Ter va fe r- les  més enda
van t i consiste ixen en avellanes de la 
zona torrades i acaramel.lades, reco
bertes de xocolata blanca i cacau 
amarg. "E ls ca m p a n a rs te n e n aquest 
nom  perquè  són de fo rm a  tr ia n g u 
la r  i  s i n 'a ju n te s  3 o 4 fas e l c lo -  
q u e rd 'u n  cam panar, m en tre  que els 
a ltre s  són re c ta n g u la rs  i  e l p o n t es 
fa  p o s a n t-n e  un a sobre  dels dos 
que fan  de base", conclou.
Per acabar, vull  ressaltar que el 
m a t r im o n i  té dos nois -en M iquel, 
músic de 26 anys, i en Jordi, cu iner 
de 24 anys- i una noia -M a r ia  Jesús, 
que té 10 anys i és adop tada-. En 
relació a aquest tema, cal d ir que 
en Miquel i la seva dona són una de 
les denom inades  fam íl ies  d ’u rgè n 
cies de Girona, que acullen te m p o 
ra lm ent a casa seva nadons nascuts 
en hospita ls g iron ins  pendents de 
troba r una famíl ia  que els adopti. 
"Ens tru qu e n  de l Trueta, de S anta  
Caterina.... i  l 'endem à  ja  te n im  el 
nadó a casa, on s 'es tà  m e n tre  l i  
busquen una  fa m ília  a do p tiva , un  
procés que acos tum a  a d u ra r  en tre  
un mes i un mes i  m ig", assenyala 
M iquel Brugués.

R.PONSATÍ



Ensenyament
Cap a on va 
l'ensenyament
a  Salt___________

Sovint, acostum em  a 
responsabilitzar l’adm i
nistració com  a garant 
exclusiu d e  to ts  els mals 
q ue  ens afecten. 
D 'aquesta manera ens 
q ue d em  p rou  satisfets i 
allunyem la mala co ns
ciència davant qualse
vo l p rob lem a difícil d e  
resoldre.

Certam ent que n'és de responsa
ble, l ’adm in is trac ió , els seus tècnics 
i a ltra gent, que han de ve t l la r  per 
cercar les mil lors opcions i, sobretot, 
preveure el fu tu r  per posar-hi remei. 
Aquesta és la seva tasca, estar al 
servei de la co m un ita t  i no defug ir  el 
com prom ís  que implica fo rm a r  part 
de l’aparell decisori.
El que in ten to , però, és anar més 
enllà i p regun ta r  a aquesta c o m u 
n i ta t  que, im po ten t ,  aixeca la seva 
veu, què fa i què pensa fer. Què 
pensen to ts  aquells saltencs quan 
decideixen treure  els seus f i l ls  de la 
xarxa escolar del m un ic ip i.  Com pot 
ser que la im m igrac ió  a Salt repre
senti el 15°/o del to ta l  i a d e te rm i
nades escoles sigui del 65°/o -en el 
cas de la Farga-. Del to ta l  d 'alumnes 
que havien de començar l 'escolaritat 
a Salt, el 25°/o decidia anar-se 'n  del 
m unic ip i.
Fa poc, els representants dels Con
sells Escolars de Salt van consensuar 
un d ocu m en t  que, a proposta de 
l’A jun tam en t,  va servir de base per 
negociar amb Ensenyament i resol
dre el secular problema de la manca 
d ’espais d ignes per ubicar centres 
públics al nostre m unic ip i. Sabem 
que en aquest p u n t  s’estan fe n t  les 
coses bé i així ho hem m an ifes ta t 
púb licament.
El segon pas, fo n am e n ta l ,  és el de 
consensuar entre  to ta  la c o m u n ita t  
educativa de Salt -cen tre s  públics i

pr ivats sostinguts amb fons públics, 
adm in is trac ió , pares d ’a lum nes i 
a lum nes-  un nou model de m a t r i 
cu lació  que garante ix i  que to ts  els 
centres t reba l l in  en les mateixes 
condic ions, que dilueixi els colors 
de la població escolar per tal que el 
resu lta t sigui in tegrador, no exclo
ent i, com a conseqüència, educatiu. 
En aquest p un t és on la col· lect iv ita t 
té la responsab il i ta tde  p rendredec i-  
sions. A m o lts  pares d ’a lum nes  no 
els cal esperar que hi hagi un decret, 
ells han apos ta t  per les escoles de 
Salt i els resultats ind iquen que 
no hi ha cap problema de qua l ita t, 
podeu mirar els resultats de la selec
t iv i ta t  com a prova.
Tot p legat no serà gens fàcil, caldrà 
coord inar esforços amb la c iu ta t  
veïna i no esperar que l’aparell bu ro 
cràt ic  es m ogu i per ell mateix i ens 
ho faci.

És fals a f i rm ar  que no es pot fer res; 
pregunteu a urbanistes, a sociòlegs; 
p regunteu a profesors i a econo
mistes -q u e  no estigu in  a l’a d m i
nis tració còm odam ent instal·lats, és 
clar-.
Salt ha in ic ia t una regeneració que 
no pot quedar en una tímida aposta. 
A p ro f i to  per inc loure  el problema 
urbanístic  que hi té, també, una 
relació directa. Quan diem que s’ha 
de fe r un projecte agosarat que 
il· lusioni to ts  els que hi viuen o t r e 
ballen, creiem que s’ha d ’estendre 
a la d is tr ibuc ió  equil ibrada de la 
població pel mateix m ot iu  que als 
centres escolars.
Salt necessita donar un cop d ’efecte 
que trenqu i la tendència i que 
serveixi a la resta de com un ita ts  
d ’exemple del camí que es po t fer.

JOSEP M . RODRÍGUEZ VIDAL  
D i r e c t o r  de  l'I ES V a l l v e r a

S o rtid a  d e  classes a  l'esco la  la  F a rg a . Foto: R.T.



La Gent Gran
L'Enric Fita i la 
B alb in a  C a ra n -  
d e ll, envoltats per  
Josep P a lm ero la , 
Joan B o a d a , 
Jaum e T o rra m a d é  
i M a g d a  B atallé . 
(Fotos: M a rt ín  
A rta le jo ).

Setmana del jubilat i 
diada del Casal____
Durant la setmana que anava del 17 
al 23 de setembre, els dies fe iners a 
la tarda, excepte el d il luns  que es va 
suspendre per la pluja, es va ju g a r  
a la petanca a les pistes del pati del 
Casal. Hi va haver força p a r t ic ip a 
ció per part dels socis a f ic io na ts  a 
aquest esport, i el dissabte, a m it ja 
part del ball, es van l l iurar els premis 
als nou primers classificats, amb 
repa r t im en t de coca i xam pany per 
a to ts  els assistents. Degut a la pluja 
que va caure, per una part, i la 
manca d'assistència de socis a f ic io -  
onats al ball, per l'a ltra, la festa va 
quedar una mica deslluïda.
Al l larg de la setmana es va poder 
veure a la pr imera planta del local 
del Casal l'exposició de treballs  
manuals i quadres p in ta ts  pels socis 
i sòcies de l 'entitat, una mostra m olt  
elogiada pels v isitants.
El d ium enge 23 de setembre, les 
a c t iv i ta ts  o rgan itzades amb m ot iu  
de la celebració de la Diada del 
Casal es van iniciar de bon matí amb 
el Concurs de Petanca per a ju b i 
lats de la província. Es d isputà el 
Trofeu M anufac tures  An ton i  Gassol, 
i vo ldríem ap ro f i ta r  aquestes ratlles 
per donar les gràcies als d irectius 
d 'aquesta empresa per la seva des
interessada aportació, que any rera 
any mai ens ha mancat.

Els socis i sòcies que van assistir a 
la Missa de les 10 del m atí  p rega
ren ind iv id ua lm e n t pels d i fu n ts  del 
Casal. D'altra banda, volem manifes
ta r la decepció per la fa lta de sarda
nistes al pati del Casal.
Tal com estava p rogram at, el d inar 
de germ anor i el ball es va portar 
a te rme a l’hotel "La Terrassa" de 
Platja d ’Aro, amb l’assistència d ’unes 
250 persones.
Abas de dinar, i després d ’una breu 
presentació a càrrec del secretari 
del Casal, Ferran Márquez, el pre
s ident de l’en t ita t ,  Joan Boada, va 
fe r  un discurs de benvinguda en el 
qual va agra ir  la f id e l i ta t  dels socis 
assistents a aquest acte, va lo ran t 
el seu suport a to ts  els h om e na t
jats. També va destacar que per p r i 
mera vegada en 27 anys es donava 
la coincidència que l'Avi i l'Àvia del 
Casal 2001 eren m ar i t  i muller, un 
m a t r im o n i  que va ser c o n v e n ie n t 
m en t hom ena t ja t  i que està fo rm a t  
per l’En ric Fita i Rabasseda i Balbina 
Carandell  i Boada, ambdós de 88 
anys, ja que van néixer el 1913.
A cont inuac ió  va prendre la paraula 
l’alcalde de Salt, Jaume Torramadé, 
que per m ot ius  fam il ia rs  no es va 
quedar a dinar, que va fe l ic i ta r  a 
l'abans citada parella d ’avis i també 
els m a tr im on is  casats fa 50 anys.

Cadascun d ’aquests m a tr im o n is  va 
rebre, to t  seguit, de mans de l’a l
calde i del president del Casal, el 
corresponent d ip lom a i el ram de 
f lo rs  obsequi del Casal, així com el 
regal a p o r ta t  per l’A jun ta m en t.  Els 
ú lt im s  en rebre aquests presents 
van ser l’Enric i la Balbina, acom pa
nyats per Josep Palmerola i Magda 
Batallé, i sota els acords de la fe l ic i 
tac ió  musical.
Segu idam ent es va començar a 
dinar, un àpa t que va ser del gus t  
dels assistents i que va donar pas al 
ball, que es va in ic ia r  amb un vals 
que van començar a ballar, per cert 
amb molta  traça, l’Enric i la Balbina 
i al que progress ivament s’hi van 
anar a feg in t  a ltres parelles.
El ball es va acabar a les sis de la 
ta rda i des d ’aquest m om e n t i f ins  a 
les v u i t  del vespre van anar so r t in t  
els autocars amb què els assistents 
to rnaren  a Salt.
F inalitzo aquest senzill  però sen t i t  
reporta tge sobre la diada del Casal 
amb l ’esperança de t ro ba r-n os  de 
nou el proper any i poder gaud ir  
d ’unes hores d ’harmonia, pau ¡am is 
ta t  amb to ts  vosaltres. Aquest és el 
meu desig, i que així sigui.
FERRAN M Á R Q U E Z  I M OGARDE  

S e c r e t a r i d e l  C a s a l



La Gent Gran

Els 
aniversaris 
del Casal de 
Gent Gran
"Les
Berna rdes" 
de Salt_____
Del 10 al 16 d 'o c tu b re , el 
Casal d e  Gent Gran “Les 
Bernardes” d e  Salt ha ce le 
brat, am b diversos actes, el 
XIX aniversari d e  la creació  de  
la seva Associació  i el XII ani
versari de l seu ed ific i actual.

Concretament, el dia 12 d 'octubre es 
va o rganitzar un d inar de germanor,

d irec tament o ind irec tam ent han fet 
possible porta r  a bon te rm e el Casal 
de Gent Gran "Les Bernardes" de 
Salt f ins  aquests aniversaris.

LA JUNTA

que va com pta r  amb l 'assistència 
d 'un representant de l 'A jun tam ent, 
Mero Gudayol, la Junta del Casal 
inc loe n t-h i  el seu president, An ton i  
Peris, una representant de la DGAC, 
Aurora Sánchez, així com de 165

socis i sòcies del Casal, que poste
r io rm en t van d is f ru ta r  del ball dins 
del recinte.
El p res iden t A n to n i  Peris i to ts  els 
membres de la Junta donen les g rà 
cies a to tes  aquelles persones que

Frigorífics del Ter, s.a.

Escorxador general frigorífic 
i sala d’especejament núm. 10.4125/cat-10.03930/ge

C/ Major, 419 - Tel. 972 23 31 11 - Fax 972 24 45 18 - 17190 SALT 

Télex 56204 FTER-E - Apartat Correus, 239 - 17080 GIRONA



El Jovent

borsa jove d’habitatge

el lloguer més segur
La Borsa Jove d ’Habitatge és un 
programa que, gestionat pe r la 
Cambra d e  la Propietat Urbana 
d e  Girona, és des del mes de  
juny d ’enguany una realitat a 
la vila d e  Salt, després que  el 
seu Ajuntament manifestés inte
rès pe rquè  aquest es pogués 
fer des de l mateix municipi. 
O fereix uns avantatges innova
dors, pretén estimular l’oferta 
de  pisos de  lloguer mitjançant 
noves aportacions pe r part 
d ’aquells propie taris més reti
cents a llogar davant els p ro 
blemes de  pagament o  de  
deterioram ent a la finca.

Els prop ie tar is  de pisos que 
col· laboren en el programa Borsa 
Jove d 'Habita tge, tenen q a ia n t i t  el 
cobrament de les rendes i dels danys 
que es puguin produir  en l 'habitatge 
arrendat, gràcies a una pòlissa d'as
segurances del t ipus  caució i m u l-  
t ir isc que fiança la Genera li ta t de 
Cata lunya amb la co l· laboració  del 
M in is te ri  de Treball i Afers Socials. 
Sense haver de fer f r o n t  a cap 
cost, aquesta assegurança garan 
teix als arrendadors el cobram en t 
de la renda dels pr im ers 11 mesos 
des de la fo rm alitzac ió  del contracte 
d 'arrendam ent. Si el l logate r no pot 
a tendre les rendes mensuals, el p ro
p ietari del pis po t endegar l 'acció 
jud ic ia l  de d esnonam en t i la c o m 

panyia asseguradora li abonarà les 
mensual i ta ts  degudes.
Aquesta garantia de cobram ent està 
reforçada pels requisits de co n t ra c 
tació  que exigeix el programa als 
l logaters, ja que només poden acce
d ir -h i  els joves que tenen un màxim 
de 35 anys i que jus t i f iq u in  una rela
ció laboral i uns ingressos m ín im s 
regulars o bé els que, al no disposar 
d 'ingressos regulars, com pten  amb 
un avalador, com és el cas de molts  
estud iants  que tenen el suport dels 
seus pares.
L'altre gran avanta tge que l'assegu
rança m u lt i r isc  o fere ix  als a rrenda
dors és una garant ia  de cobram en t 
de les indemnitzacions per danys en 
cas que es produe ix in  desperfectes 
a l 'hab i ta tge  l logat, f ins  i t o t  en el 
mobil ia ri,  quan es trac t i  de pisos de 
l loguer moblats.
Com a co n t ra p a r t id a ,  als a r re n d a 
dors se'ls demana que els pisos que 
inc logu in  en la Borsa Jove d 'H ab i
ta tge  es t igu in  en cond ic ions  ò p t i 
mes d 'ha b i ta b i l i ta t  per ser dest inats 
a ús residencial i que les rendes 
mensuals sigu in  assequibles per als 
joves a rrendatar is ,  és a dir, que se 
s ituïn una mica per sota dels preus 
de mercat.
Per obten ir  més in form ació  sobre 
el programa o per fo rm a litza r  
la t ra m ita c ió  dels arrendam ents  
dels pisos inclosos en la Borsa 
Jove d'Habitatge, cal adreçar-se a 
l'Estació Jove de Salt, passeig dels 
Països Catalans, s/n, o t ru ca r  al 
9 7 2  4 0  5 0  0 7 .  L'horari d 'atenció  
al públic és de 4  a 8 de la tarda .  
pijsa lt@ ddgi.es  
w w w .h ab ita tg e jo ve .co m
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Natura
En la co l·labo rac ió  
d ’aquest mes, la SERS 
vo l a po rta r el seu gra d e  
sorra a les queixes que  
entitats i persones d e  
Salt fan sobre  l’estat d e  
les Deveses, i ho farem 
d e  form a constructiva, 
parlant dels plàtans, els 
quals jun tam ent am b els 
po llancres constitue ixen 
el q ue  genuïnam ent són 
les Deveses,- és a dir, 
p lantacions d 'a rb res  d e  
cre ixem ent ràpid.

Els plàtans, en llatí P la tanus x  
h y b r id a o  P la tanus x  h ispán ico , són 
arbres que poden arr ibar a ser m o lt  
alts i corpulents, poden atènyer més 
de 35 metres d'alçada, com és el 
cas dels de la Devesa de Girona. 
Si no han estat podats tenen una 
copa ampla, amb el brancatge obert. 
L'escorça és gr isa-verdosa i es des
prèn en plaques que deixen veure 
les capes més profundes, de color 
g roguenc-b lanqu inós .
Les fu l les  són palmejades amb 3-7  
lòbuls tr iangu la rs  i amb el marge 
dentat. El pec'ol és llarg i a la base 
s 'eixampla fo rm a n t  com un didal 
que cobreix els borrons (les gemmes 
que donaran lloc a fu tu res  branques
0 fulles).
Les f lo rs  masculines i femenines 
estan separades però en un mateix 
peu. Estan agrupades fo rm a n t  boles 
penjades de llargs f i lam ents . Els 
f ru i ts  tam bé estan agrupa ts  en 
boles, són petits, tenen fo rm a  de 
clau i estan rodejats de pèls a la 
base, fo rm a n t  com un paraigua, per 
a judar a d ispersar-los.
Els p làtans aue veiem a Salt són 
híbrids entre l 'o r ien ta l (orig inari  de 
l 'O r ient M it jà  i f ins  a l 'H imalaia)
1 l 'occidental (propi d 'Amèrica del

Nord), m algrat que raram ent podem 
tro ba r  a lgun  exemplar amb caràc
ters més purs de plàtan occ identa l 
als marges del riu (per exemple, a 
prop del M irador  de Rocacorba). 
Des de f ina ls  del segle XVI els p là 
tans han estat p lantats per a p ro f i ta 
ments de fusta  i per p rodu ir  ombra, 
a tenen t el c re ixement ràpid, la gran 
to lerànc ia a la poda i la fa c i l i ta t  
de rebrotar un cop ta l la ts. Els agra 
den els am b ien ts  h um its  i, per això, 
troben  a Salt un hàb ita t  m o l t  ade
quat, m alg ra t que cada cop més són 
subst i tu ïts  per pollancres híbrids de 
cre ixement m o lt  més ràpid i no tan 
susceptibles d 'agafar malures degu
des a fongs o a insectes (recordem 
el poll ae les Deveses).
Hi ha un darrer aspecte dels p là 
tans que tam bé convé recordar, és 
la u t i l i ta t  que tenen en jocs  in fa n 

ti ls. Ja s igu i u t i l i t z a n t  les boles de 
fru i ts  com a projecti ls o t rencan t les 
p laques d'escorça a l 'esquena dels 
desprev inguts  o a p ro f i ta n t  els pèls 
que envo lten  els f ru i ts  per fabricar 
una pols "p ica-p ica" de contrastada 
eficàcia.
Ara que som a la ta rdo r  i les fu l les 
caduques dels p làtans enca ti fen  les 
Deveses, és un bon m o m e n t per 
a na r-h i  a passejar i consta ta r  que 
amb l 'esforç de to ts  ( l 'A jun tam ent, 
però tam bé els saltencs) podem 
te n ir  un parc de bellesa e x trao rd i 
nària.

XAVIER SUNYER I BOVER 
SERS

P r o c e d è n c ia  de le s  i l · l u s t r a c i o n s :  

CASTROVIEJO, S. E t  a l i í  " F l o r a  

I b é r ic a "  V ol.II. E d . R e a l  J a r d ín  

B o t á n ic o  C.S.I.C. M a d r i d  1 9 9 0 .

1 .* D eta ll d e  la 
fulles i les infructes- 
cències (coniunt de  
fruits) 2 .-  In flo res
cències m asculines  
3 .-  Inflorescències  
fem enines 4 .-  Fruit 
5 .-  Base del peciol 
d e  la fu lla  q u e  p ro 
teg e ix  el b o rró
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Carta oberta a 
l'Ajuntament de Salt 
sobre les Deveses__
Quan hom fa un cop d'ull al que han 
estat les Deveses de Salt ¡ al que són 
ac tua lm ent, es po t pensar ben bé 
que la h is tòria és tossuda : s'entesta 
a to rna r a passar per períodes ja vis
cuts.
Fa uns quaranta  anys les aigües del 
Ter baixaven netes i això va per
metre als saltencs i sa ltenques d is 
f ru ta r  d 'aquest entorn  p o r ta n t -h i  a 
te rme diverses activ i ta ts  recreatives: 
el bany, la pesca, els àpats vora el 
riu, etc. Aquesta mateixa d inàmica 
va fe r que aquest en to rn  comencés 
a pat ir  de f ina ls  dels 60 els primers 
s ím ptomes de degradació.
Els anys 60 i 70 no van a judar a 
m il lo ra r  les coses. Diversos fe ts van 
c o n t r ib u i r  a a u g m e n ta r -n e  el grau 
de degradació: la creació d 'un abo 
cador al sector que ac tua lm en t 
s'anomena "Pla dels Socs", l 'aug 
m en t de la con tam inac ió  de l 'aigua 
del riu Ter, la construcc ió  de l 'a u to 
pista, la desviació de la riera Maçana, 
l 'embassament de Susqueda, etc.
El resu lta t de to t  això va ser que 
les Deveses de Salt, més que ser un 
espai natura l i d'esbarjo, van esdeve
nir la viva imatge d'un suburbi d'una 
gran àrea metropo li tana. L 'augment 
de l 'o fe rta  per realitzar ac t iv i ta ts  
lúdiques i recreatives fora del te rme 
de Salt (sobre to t les relacionades 
amb el tu r ism e  de "sol i p latja") i 
la popu la r itzac ió  del cotxe pr ivat 
tam poc  va a judar gaire a la seva 
m illora.
No va ser f ins a princip is dels 80 que 
el seu estat va començar a m il lorar. 
No només gràcies a accions m un ic i 
pals, s inó tam bé per un aug m en t de 
la consciència de la població sobre 
l 'estat de degradació  en què es t r o 
baven. Les accions a nivell m u n ic i 
pal van ten ir  lloc en dues fases. En

prim er l loc es van e l im inar molts  
abocadors de runes i deixalles i es 
va in ic ia r l 'a te rm enam en t d 'a lguns 
espais de dom in i  públic. La segona 
fase de recuperació es va in ic ia ram b  
la consecuc ió  de la independència  
de Salt, el 1983. Es van començar a 
posar mesures per ev ita r  l 'especu
lació urbanística que amenaçava de 
feia tem ps la zona i des de l 'A ju n 
ta m e n t  ja hi havia la in tenc ió  d 'em 
prendre mesures per tal de garant ir  
la seva protecció. Es va crear, per 
exemple, la Patru l la  Ecològica que 
recorr ia d ià r ia m e n t  la zona i rebia 
les denúncies de to t  el que afectava 
les Deveses.
A m it jan  dels 80 va aparèixer un 
im p o r ta n t  g rup  de pressió: "Els 
am ics  de les Deveses". Es t rac tava  
d 'un grup  fo rm a t  per gen t del poble 
que de manera desinteressada l lu i 
tava per la recuperació d 'aquest 
espai natural. La relació, en els p r i 
mers anys de fu n c io na m e n t ,  entre 
aquest col· lectiu i el consistori va 
ser bas tan t fruc t í fe ra .  Però amb el 
tem ps les relacions es van anar 
refredant.

L'any 1996 un grup  de saltencs vam 
decid ir crear "M a rfu ll, e n t ita t  p e r a 
la  de fensa de la  n a tu ra ". Aquesta 
associació va néixer amb una clara 
vocació de treba l la r  per a la p ro 
tecció  de la natura i la defensa del 
medi am b ien t a l 'àm b it  de Salt, així 
com potenc ia r  i defensar les Deve
ses com a espai natura l i d 'esbarjo 
per als saltencs, entre d'altres objec
tius.
Aquesta e n t i ta t  ha esta t la im p u l 
sora i coord inadora  de to t  un seguit 
de sessions de treball que van ten ir  
l loc el curs 9 7 -9 8  amb un tema 
centra l: "El p rese n t i  e l fu tu r  de 
les Deveses". El g rup  estava fo rm a t  
per unes t ren ta  persones. A lgunes 
col· laboraven a t í to l  personal i d ’a l
tres v incu lades a d i fe rents  ent i ta ts  
del poble. Fruit  de les sessions de 
treball van sorg ir  dos im p o r ta n ts  
docum ents :
•  "El M a n ife s t verd  de les Deve

ses".
•  "50  p ropostes  p e r a unes Deveses 

vives".
Les Dropostes d ’aquests docum en ts  
havien d ’anar més enllà del debat i 
conve r t i r -se  en acc ions concretes. 
Unes accions amb un segu im ent i 
unes invers ions que n ’havien de fer 
el que to ts  volem, que les Deveses es 
m an t in gu in  com el pu lm ó  verd que 
Salt té i necessita.
L’estat actual, a l 'any 2001, no 
fa sinó palesar que ens to rnem  a

n u à
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troba r  en una etapa de decadència. 
L 'A juntament, que sempre parla de 
les Deveses i la seva conservació, 
lam entab lem ent les té ben aban
donades. M arfu l l ,  després del t re 
ball es força t que hem fe t  du ra n t 
aquests anys i perplexos davant 
la s i tuac ió  present, p regun tem  a 
l 'A jun tam ent :
1 -  Per què els camins estan en tan 
mal estat i no s'arreglen?
2 -  Per què have n t-h i  Deixalleria 
l 'A junta m ent aboca grans quan t i ta ts  
de residus de poda prop del carril  
bici i el Safareig de les dones?
3 -  Quines mesures ha pres l 'A jun ta 
m en t per tal que els nostres h o r to 
lans no sigu in  apedregats, insu lta ts  
i m a ltrac ta ts  per brètols?
4 -  Quin con tro l  hi ha sobre la c i r 
culació de vehicles a les Deveses?
5 -  Per què es deixen caure i no es 
recuperen les parets de camins i 
indrets singulars com, per exemple, 
les del Safareig de les Dones?
6 -  Què s'ha fe t  per ev itar el barra
quisme?
7 -  Per què el v iver m un ic ipa l té 
l'aspecte d 'ab an d on a m en t  i de ixa
desa?
8 -  Com és que hi ha ta n ts  aboca 
dors incontro la ts?
9 -  I de l 'estat del Centre Naturalista 
què?
10 -  Quines inversions té previs
tes l 'A ju n tam e n t per a l 'any 2002? 
Aquesta és una mostra d 'algunes 
mancances. La llista podria ser m o lt  
més llarga.
A M arfu l l  estem cansats, des de 
fa mesos, d 'env iar cartes, ins tàn 
cies, dossiers, queixes i denúncies a 
l 'A jun tam ent, a través de l'Alcalde i 
el regidor de Medi Am bient. Encara 
és l 'hora que la major ia  d'aquestes 
se'ns contestin .
A ten tam en t,

MARFULL

A Francesc Montalban,
portaveu del Grup Municipal d'EUíA
El plenari del Fòrum per la Convivència i la In tegrac ió  celebrat a la sala 
de Plens de l 'A jun tam ent el dia 8 d 'octubre de 2001 va ser un DESASTRE, 
així, amb majúscules. A part ir  de la teva intervenció , el debat va anar 
per cam ins que mai no havia d 'haver reco rregu t i per qüest ions  que 
sí que mere ixen un debat p ro fu n d  per a s i tu a r -n o s  en el medi, però 
aauell  no era el m om e n t:  l'ús de la l lengua cata lana a Salt. No sé si ia 
teva in tenc ió  va ser d iscu lpa r-te  perquè usaves el castellà o ocupar un 
protagon isme que no calia. Podies parlar en castellà com has fe t sempre 
que has vo lgu t ,  com ha fe t  to th o m , amb to ta  l l iberta t;  començar d ient: 
"Yo hablaré en castel lano para que todos me ent iendan", podia donar 
a entendre  que els que parlaven català no vo lien que algú els en ten 
gués. Jo, com a c o m p o ne n t  de la comissió  de cu ltu ra  del Fòrum, m'he 
sen t i t  decebut de com va anar aquest plenari. Allà, les comiss ions hi 
anàvem a sent ir  quin  e n foca m en t es projectava des de l 'A ju n tam e n t  a 
unes propostes que s'havien presentat a l 'equip de govern dels resultats 
decebedors o b t in g u ts  en les reun ions de treball amb els im m igran ts . 
Que el teu p a r t i t  havia dem a na t una regidoría  d ' im m ig rac ió ,  no era 
el m o t iu  de la reunió. El Fòrum no po t ser un espai de p rotagon ismes 
polít ícs o si no ja podem plegar. El Fòrum per la Convivència s'ha de 
basar en la par t ic ipac ió  vo lu n tà r ia  a les com iss ions de t reba l l  de les 
persones interessades, immigrades o no, en buscar la manera de mil lorar 
la relació entre  to tes  les persones que v iv im  a Salt, i insinuar, i tam bé 
pressionar, perquè es renunciés a la nostra l lengua com algun català 
va in ten ta r ,  no beneficia en res una bona entesa i menys per als nous 
imm igran ts .
Aquesta gen t són aquí i per tan t,  com a persones, han de ten ir  els 
mateixos drets í deures que qualsevol alt re veí. Una altra cosa és perquè 
hi són i qu ins  interessos hi ha al darrera; no d'ells, que són els primers 
en p a t i r -n e  les conseqüències, s inó dels que en treuen p ro f i t  de la seva 
precària situació. Segur que no molesten gaire a la classe alta perquè 
aquests im m ig ra n ts  no aniran a v iu re  al seu entorn , ni porta ran els f i l ls  
a les seves escoles, ni ocuparan professions liberals, i en canvi disposen 
de mà d'obra a preu de saldo; en t o t  cas, els més perjud icats  seran els 
t reba l lado rs  que amb l 'abundànc ia  de personal veuen els seus sous 
rebaixats i el t reball precari. Aquí està el mal, que les baralles són per 
un tros  de pa, a repart ir  entre molts, i no per un benestar per a to th o m  
que contro len  els de sempre.
A m ic  M onta lban-: av ia t semblaria que els hí parlem castellà perquè no 
interessa que s ' in teg r in ; aquesta situació, segur, a favore ix  els que en 
treuen p ro f i t  de la desunió de la classe treballadora. In ten ta r  desm un
tar la id e n t i ta t  d 'un poble només crearà més e n f ro n ta m en ts  entre els 
mateixos residents i els més perjud icats: els imm igran ts .

R A M O N  TO RRAM ADÉ
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Futbol, futbol i 
futbol_________
Gent de Déu, ha com ença t la lliga... La lliga ara 
aparellada amb la l l igacama, i la cama amb els 
nois que fan córrer la p i lo ta  a m u n t  i avall del 
camp, fe n t  cabrioles o màgia amb els peus, cap i 
pu lm ons bategant. Com s'ha a rr iba t a ju g a r  amb 
la duresa amb què alguns jugadors  in ten ten parar 
l 'enemic, sense a tu ra r-se  a pensar el que li po t 
passar al company, a un a ltre  i un altre? La meva 
modesta op in ió  és que a lguns entrenadors  es 
juguen  el seu criter i com a professionals amb els 
m il ionaris  f i txa tges d 'arreu del món, i rep qui rep. 
Quants diners costa reparar cames, peus, braços... 
i a lgun nas t renca t o cella oberta? El cas és juga r  
bé al fu tbo l,  que no vol d ir ser un destraler. 
A ixò és cosa de l lenyataires; en el bosc és neces
sària la destral, però no en un camp de fu tbo l.  
El Barça té fama nacional i in te rnac iona l perquè 
aquests xicots (jugadors) saben el que tenen en 
els peus: una pilota, no un ta l la n t !  Am b aquesta 
eina to th o m  pren mal quan van mal dades, és 
clar.
Si un à rb i t re  ha de treure  targetes, endavan t!  I 
potser que el qu irò fan  no estigu i tan sa tu ra t  de 
joves fu tbo lis tes , que, per favor, ju g a r  al fu tb o l  
no és cap guerra, sinó s im p lem e n t  una diversió 
de cap de setmana. I no em direu que el Barça té 
categoria amb majúscules.
A reveure! A p reneu-vos  bé la lliçó.

A N N A  BONAL

El Pln General de Salt
Una vegada més hem de parlar del PGOU, però com que 
l'espai ens obliga a ser breus no parlaré, aquí, del que 
podria suposar de preparació del terreny en vista a fu tu res  
especulacions i massificació de la zona, de certa actuac ió  
d 'aquest Pla.
No parlaré del que entenc quan l 'any 1998 van exposar 
púb l icam en t els "Criteris, ob ject ius i so luc ions del Plane
jament...". Jo vaig presentar una al·legació. I, el que llavors 
no es va contem plar,  ara sí. Va ser un tem pte ig , allò?, 
volien saber l 'op in ió  d'alguns?, o què?, i per què? Jo no ho 
sé. L'any 1998 hi havia l 'an te r io r  legislatura.
És que no en tenen prou d'una plaça de 3/4  d'ha. davant de 
l 'A juntament?; ja ho voldria  ten ir  l 'A jun tam ent de Girona. 
Tampoc parlaré del que sento com a persona davant 
d ’aquesta desgràcia. Però jo, vull  saber:
1 r . -  Quan costa (en mil ions) a la caixa munic ipa l la redac
ció d 'aquest Pla?
2 n . -  Curr ícu lum  del redactor d 'aquest Pla, en aquest cas 
del Sr. Albesa, a f i l ic ió  polít ica, etc.
3 r . -  Qui va encarregar el projecte a aquest senyor i per què? 
4 t . -  Fins a on pensa arribar el Sr. Albesa?
També fa ig  servir aquesta carta per anunc ia r  que un dia 
donaré, púb l icament, les gràcies a to tes  les persones que 
m 'han a judat, m a lg ra t  que no podré c i ta r- les  amb nom i 
cognom, perquè la llista és impress ionant, ve r i tab lem en t 
centenars..., d o n a n t -m e  t o t  t ip us  d ’ in fo rm ac ió ,  apunts , 
retalls de premsa, croquis, plànols, consells, dibuixos, etc., 
la llista és impressionant. A les ent ita ts ,  m o l t  concretes, 
que he necessitat, consells, grups, etc. Gràcies a tots.

AGAPIT ALO NSO  I PONT

O R E L -©-
Gudayol Auto-Taller, S.A.

Exposició i i V e n d a c /  M ajor, 156 
Telèfon: 972 24 20 43 -  630912481
E-mail: gudayol@ grn.es
Horari: d e  dilluns a  dissabte d e  10 a  1 i d e  5 a  8

Servei O ficial: c /  M ercè  Rodoreda, 13 
Telèfons 972 24 37 49 
G ru a 24 hores 907 20 62 30
Horari: d e  dilluns a  divendres d e  9 a  1 i d e  3 a  6 
Dissabte al m atí o b e rt d e  10 a  1

GRAN PROM OCIO
G rans Ofertes en ve n d a  d e  C otxes i Serveis
V ine a  la nostra exposició i veuràs els 
a v a n ta tg e s  d e  co m p rar un O p e l a  Salt

Tam bé ens p o d e u  trob ar a  Internet: h ttp ://w w w .g rn .es /g u d a yo l
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Carrer Major
En la reforma del carrer Major, 
entre la primera pedra i l'úl
tima, posada a correcuita per 
aprofitar la visita del responsa
ble de  vials de  la Generalitat 
durant la Festa Major, varen 
passar quatre anys; i alsunes 
pedres, que devien romance- 
jar, per fi tam bé s’han posat.
No ha estat l’obra de  la seu, 
però  encara queden algunes 
agulles per posar. Ara sí que 
s’hi p o t passejar perquè les 
voreres són prou amples, això 
sí, si no et topes amb algun 
vehicle que encara no ha 
entés o no sap que en aquell 
espai hi tenen preferència els 
vianants; ja no tens necessitat 
de  pujar i baixar de la vorera 
cada vegada que et trobes 
amb una mare amb el co txe t 
de  la criatura o  amb alguns 
vianants que to t fent petar 
la xerrada, sense adonar-se’n, 
obstruïen el pas. Benvingut l’ei
xamplament de  les voreres, 
segur que no to thom  hi està 
d ’acord, però  dóna millors 
perspectives al carrer.

Sí, queden algunes agulles per posar. 
Aquelles que volen d if icu lta r  que 
els cotxen ocupin les voreres. Ara 
penso en l 'observació d'una veïna de 
la plaça del Pi que deia que amb 
la remodelació  de la plaça es fe ien 
notar ta n t  els obstacles als cotxes 
que, en comptes de la plaça del Pi, 
s 'hauria de dir la plaça dels Pals. 
En l 'ú l t im  tram  del carrer, que s'ha 
acabat amb doble direcció i per tan t 
no hi ha aparcaments, la vorera en 
surt perjudicada, plena de taques 
d ’oli de m otors no massa afinats 
de vehicles de v is i tan ts  o veïns que 
per gust o necessitat hi aparquen. 
No entenem, i potser és dif íc il  d 'en 
tendre, que si to t  al llarg del carrer 
Major es va deixar espai per apar
caments, en aquest ú lt im  tram s’ha
gin suprim it. Els responsables diuen 
que és per la necessitat de la doble

via; to rna a ser dif ícil  d ’entendre la 
necessitat que hi havia; del M ar
quès de Camps a l'Esteve Vila sí que 
era necessària la doble via per la 
connexió  amb el barri Vell. A part ir  
d'aquí, una sola direcció i aparca
m ent hauria estat el més correcte.
I com dèiem, les taques d'oli en un 
carrer refet de nou i enllosat de cap 
a cap es fan veure ta n t  que els ulls 
se te n’hi van, i no d iguem d'algunes 
pedres que han fu g i t  de lloc o estan 
trencades. Si fa poc s'hi va fer una 
reparació i ja se'n necessita una altra, 
què passa? Que les varen enganxar 
amb saliva endejuna? Bé, esperem 
que aquest carrer no sigui una gua r
diola foradada, perquè entre les 
pedres en m ov im en t i els arbres que 
massa sov in t es moren, algú tindrà  
la feina assegurada. Les taques d'ol i 
que deia no so lament es fan notar a 
l 'ú l t im  tram, també en altres espais 
del carrer Major, on els vehicles de 
repart iment, per no haver de t ra 
vessar la via amb els paquets, apar
quen en entrades de garatges. Total, 
que presumim d'un vestit  nou ple de 
taques.
Posats que hi som, què us semblaria 
si es recomanés al p rop ietar i de Can 
Pixera que adecentes la façana de la 
casa? La gen t de Salt, com ja estem 
avesats a veure-la , ni en fem cas; 
amb to t,  és una mala imatge per 
al foraster, ja que és el p r imer bon 
dia que rep quan entra a Salt pel 
cos ta t de Bescanó. Ja se sap que a 
casa dels altres es noten més els 
defectes i no és ju s t  que per ía poca 
cura d'algú, en surt i  emmascarat un 
poble.

C A M IN A  M IR A  I OBSERVA

C m tic
TURRO. S.A.

VENDA I LLOGUER DE MAQUINARIA I UTILLATGE PER ALA CONSTRUCCIO
Passeig dels Països Catalans, 5 6 -Tel. 972 23 37 31 - Fax 972 24 11 81 - 17190 SALT
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Davant les darreres infor
macions aparegudes a la 
premsa sobre el func io 
nament i l’ús de  la llen
gua en el Fòrum per a 
la Integració i la Convi
vència de  Salt, les pe r
sones que conform en 
les Comissions de  Treball 
d ’aquest Fòrum ens hem 
reunit el dia 17 d ’o c tu 
bre de  2001, i hem pres 
els següents acords:

•Trametre a l 'A juntam ent  

les conclusions i acords 

d'aquesta reunió.

• Redactar el següent docu

ment per fe r - lo  arribar a 

la premsa, amb el prec que 

sigui difós amb la mateixa  

importància i intensitat  

que les informacions a què 

es fa referència:

1 r . -  Recordar que Salt és i ha estat 
sempre un model de convivènc ia  i 
to lerància.

2 n . -  Insist ir  que la llengua no ha 
estat mai un obstacle perquè el 
Fòrum de Salt no func ion i ,  tal com 
els d iaris  han vo lg u t  fer veure.

3 r . -  Remarcar que la p r io r i ta t  del 
Fòrum és i serà treba l la r per la con 
vivència pacífica i enr iqu idora  entre 
to ts  els c iutadans de Salt.

4 t . -  M an ifes ta r  el nostre malestar 
perquè els objectius i fonam ents  del 
Fòrum no han transcend it  a cap 
d'aquestes in form acions aparegu
des als m it jans de comunicació, cen
t ra n t  la polèmica en un aspecte 
puntua l com és la llengua i buscant 
un e n f ro n ta m e n t  inex is ten t d ins el 
Fòrum.

Sobre la problemàtica de 
la llengua al Fòrum de Salt

fu n c io n a n t  d u ra n t 21 mesos i que 
en les d iferents  i m últ ip les  reun i
ons ta n t  de les Comissions de Treball 
com de l'Assemblea mai s'ha produït 
cap problema per raó de la llengua 
uti li tzada, respectant en to t  m om ent 
les fo rm es d'expressió de to thom .

6 è . -  Valorar m o l t  pos i t ivam ent el 
fe t  que els saltencs de procedència 
ex tracom un ità r ia  assistents al 
Fòrum han dem ostra t en to t  
m om e n t una sens ib i l i ta t  i respecte 
per la llengua cata lana i un interès 
pel cone ixem ent de la rea l ita t i la 
cu ltu ra  del país.

7 è . -  Lamentar que la in tervenció  
del M o l t  Honorable  Senyor Jordi 
Pujol, president de la G enera li ta t de 
Catalunya, en un programa rad io fò 
nic en horari de màxima audiència, 
sigui per av ivar una polèmica ine 
x isten t, en l loc  de servir perquè les 
adm inis trac ions es facin ressò de les 
prob lem àtiques reals de poblacions 
com Salt i do t in  dels recursos s u f i 
cients per aconseguir  eradicar els 
confl ictes.

seguim re a f i rm an t en la nostra 
v o lu n ta t  de treba l la r per fer del 
Fòrum una au tèn t ica  eina de c o n 
v ivència, al marge del l ideratge de 
l 'A ju n tam e n t  davan t la seva m an i
festa incapacita t per donar resposta 
a les propostes i vo lu n ta ts  de les 
Comissions.
En les com iss ions de T reba ll de l 
Forum  h i ha incloses les assoc iac i
ons Jam aa À fr ica , M ag re b in s  sense 
Fronteres i H ue llas  de Colom bia.

5 è . - In fo rm ar que el Fòrum ha estat ¡\ [a v ¡s^a temes tractats, ens
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IV Fira Jel Cistell 2001
Enguany la fira del cistell ha presen
ta t  a lgunes novetats  que han satis 
fe t  l 'o rganització . D'una banda, en 
una de les carpes s'insta l.lava per 
primera vegada un obrador actiu 
de cistelleria, on d ife rents  artesans 
realitzaven exhib ic ions pel gaudi 
dels v is itants . En aquest obrador es 
podien contemplar les eines que u t i 
l itzen els cistellers per realitzar els 
seus objectes i al mateix tem ps la 
u t i l i tzac ió  que els cistel lers porten 
a te rme d'aquestes eines quan les 
apliquen en el procés de producc ió 
dels objectes de cistelleria.
D'altra banda, enguany s'inaugurava 
d in tre  les carpes del recinte f ira l el 
servei de bar amb la in tenc ió  d 'o fe 
rir  als v is i tan ts  i als part ic ipan ts  un 
nou servei que sempre és necessari

quan es produeixen esdeveniments 
d'aquestes característiques.
A nivell de partic ipants, la IV Fira del 
Cistell tam bé presentava novetats 
interessants que cal destacar. Per 
primera vegada vàrem com ptar amb 
la oresència de V icen t Marí, c is te- 
ller de Cubells (Eivissa). Aquest jove 
artesà es dedica a recuperar objec
tes pertanyen ts  a la c istelleria t r a 
d ic iona l eivissenca, re p ro d u in t - lo s  
amb una extraord inàr ia  f id e l i ta t  i 
qua l ita t ,  atès que ut i l i tza  els m a te 
rials i les tècn iques dels ant ics cis- 
te l lers eivissencs. D'altra banda i 
tam bé per primera vegada, la fi ra 
va com p ta r  amb la presència de 
Francesc Pi, m in ia tu r is ta  de vaixells 
de Begur. Cal d ir que el seu estand

va ser un dels més concorreguts  i 
adm ira ts  del recinte firal.
Per acabar, només ens agradaria 
subra t l la r dues coses. Per un costat, 
destacar que el nombre de v is i tan ts  
cont inua  a ug m en tan t any rera any i 
aquesta circumstància ens esperona 
a co n t inua r  o rgan i tzan t un any més 
la f ira del cistell, in te n ta n t  m il lo ra r  
aquells aspectes que ens puguin 
a judar a fe r- la  més re llevant i in te 
ressant per a tots. Finalment, volem 
agra ir la col· laboració que en els 
d iferents  actes lúdics celebrats a 
l 'en to rn  de la f ira han desenvo lupat 
el Centre Natura lis ta  de la CERS, de 
l 'Associació Kimbedeball i de l’Asso
c iació d 'Am ics dels Gegants, sense 
el seu a ju t  i la seva part ic ipac ió  la 
fira hauria estat m o lt  menys lluïda.

ANDREU BOVER
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Consell de la Gent Gran de Salt
El passat divendres dia 19 d 'octubre va quedar const i tu ï t  
el Consell de la Gent Gran de Salt. Àn im s i bona feina.
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D ia ri d e  G iro n a : T o rra m a d é  q u a lific a  de  
"grups rad ica ls" a lguns ecologistes



Esports
Activitats del Club Petanca 
Salt___________________

El passat dia 16 de setembre es va 
fe r un cam p iona t de cloenda de les 
Nits del Club, que va com p ta r  amb 
41 part ic ipan ts  i que va inc loure 
un d inar per a to ts  els assistents. 
Les t r ip le tes  m ixtes que van o b te 
nir  la m il lo r  c lassif icació van ser les 
següents:
•  GRUP A: 1 -  Manel Ros, Rafael 

Bodoque i A n to n ia  Espinosa; 2 -  
Lluís Roca, Oscar Lara i An ton ia  
Curt.

• G R U P  B: 1 -  Joan Roldan, Jua
nita Ribas i Maria González; 2 -  
Carmen Muñoz, Pere Fornells i 
Juan Sánchez.

Després de l 'entrega de premis, la 
Junta del c lub va l l iu rar medalles de 
record als ju g a d o rs  més joves que 
ens van acompanyar les nits d 'estiu: 
Oscar Lara, Xevi Mir, Xevi Soler, Jordi 
Pujol, Rafael Bodoque, Daniel Cufí, 
Josep Ma. Peñín i Maria Terribas.

El 7 d 'oc tub re  d 'enguany  es va 
celebrar un cam p iona t de dupletes 
m ixtes a A v in yo ne t  de Puigventós, 
on els jugadors  del Club Petenca 
Salt van ten ir  una actuac ió  des
tacada. Així, Mart í  Salip i Yolanda 
Jorquera van proclamar-se guanya
dors, m entre  que Gregori A n tón  i 
M on tse  Cabrellez i Josep Jorquera 
i Carmen M uñoz  van c lassif icar-se 
en segon i te rcer l loc del to rne ig  de 
consolació.
D'altra banda, cal assenyalar que 
el passat octubre  va començar la 
melée per sorteig amb pun tuac ió  
ind iv idua l i premis al f ina l de cada 
mes, que es d isputa els dissabtes a 
part ir  de les 4 de la tarda, i que és 
previst que aquest novembre s ' in i 
ciï la melée dels d ium enges al matí, 
que es jugarà  d u ra n t  to t  l'hivern.

Campionat Social 
El Cam piona t Social de Petanca, 
m oda l i ta t  pun tuac ió  individual, es 
va d isputar entre el 17 i el 21 de 
setembre a les pistes del pati del 
Casal de Jubila ts de Salt. Va comptar 
amb la part ic ipació  de 40 jugadors, 
to ts  ells socis del Casal, i les partides 
van poder-se juga r  to tes les tardes, 
excepte la del dilluns, en què la pluja 
va obligar a suspendre la jornada. 
Els cinc primers classif icats van ser: 
1 -  Narcís Agustí, 2 - Joan Roldàn, 3 -  
Sebastià Ribas, 4 -  Enriqueta Pagès 
i 5 -  Pere Palou. L'acte de l l iu ram ent 
de premis es va desenvolupar a la 
mit ja  part del ball del dissabte 22 de 
setembre i va anar a càrrec del pre
sident del Casal, Joan Boaaa.

Concurs 
provincial  per a 
jub i la ts
El diumenge 23 de setembre, a 
patir  de 2/4 de 9 del matí, es va 
d isputar a les pistes de petanca 
del Casal el Trofeu Manufactures 
An ton io  Gassol, S.A., subvencio
nat per aquesta prestigiosa firma 
any rera any. Va comptar amb 
la part ic ipac ió  de 8 tr ip le tes  de 
jub i la ts  de les comarques g iro n i
nes.
Les quate tr ipletes m il lor clas
sificades van ser: 1 -  Isabel 
Rodríguez, Josep Jorquera i Josep 
Ros; 2 -  Antoni Sorribas, Pere 
Palou i Angel Diviu; 3 -  Floren
tina Molas, Katy Pàmies i Antoni 
Font; 4 -  Joan Roldàn, Quim Bru
gués i Josep Serra. L'acte de l l iu 
rament de premis es va dur a 
terme duran t la mit ja  part de 
les sardanes i va anar a càrrec 
del d irector general de la Gassol, 
Josep Fita, i el president i el secre
tari del Casal, Joan Boada i Ferran 
Márquez, respectivament.

JOSEP BOÓ

Trip leta  g u a n y a d o ra  del Trofeu M a n u 
factures A n ton i G asso l, S .A . Foto: J.B.
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AbcmS i

Fa més d e  
quaranta anys 
q ue  a Salt va 
com ençar a 
practicar-se l’es
p o r t  d e  l’hoque i 
patins, i va ésser 
d e  mans d e  la iniciativa 
privada d e  la fàbrica 
Coma-Cros. A l co m e n 
çam ent d e  la dècada  
dels seixanta, l’hoque i 
patins ja estava fo rta 
m ent arrelat a la nostra 
vila. L’e q u ip  d e  la "Unió 
D eportiva  Com a-Cros” 
ja era a la primera d iv i
sió nacional.

Els dies 2, 3, i 4 de juny de l'any 1961 
es van celebrar a la pista de la Coma- 
CroselsXVIII Campionats Nacionals de 
la 1a Divisió i el Campionat Juvenil de 
Catalunya B. Aquell any el Coma-Cros 
no va arribar a les finals; els quatre 
equips que s'hi van classificar van 
ser el Real Deportivo Español, el Club 
Patí Voltregà, l'Igualada i el Femsa 
C.D. de Madrid. On sí va participar el 
Coma-Cros va ser en el campionat de 
Catalunya B de categoria juvenil, j u n 
tament amb la U.D.Claret de Barcelona, 
el C.D. de Sabadell i els Maristes de 
Girona. Els de Salt van quedar sots- 
campions i la U.D.Claret va guanyar el

campionat, mentre Sabadell i Maristes 
ocupaven el tercer i quart lloc, respec
tivament.
Dos anys més tard d'aquells campio
nats celebrats a Salt, és a dir, el 1963, 
el Coma-Cros va arribar a les finals 
que van celebrar-se a Cerdanyola del 
23 al 26 de maig. També varen arri
bar-hi el C.P.Voltregà, el C.P.Barcelona, 
el C.D. Femsa de Madrid i el C.P.Cibeles 
d'Oviedo. La classificació final va ser: 
1r C.P. Barcelona, 2n C.P.Voltregà, 
3r U.D.Coma-Cros, 4 t C.D.Femsa i 5è 
C.P.Cibeles. L'equip de la Coma-Cros 
q je va aconseguir aquest tercer lloc 
de la 1a Divisió Nacional estava format



Esports Gastronomia
per: Junqué, Cassú, Ferrer, Garriga, 
Escuder, Puig I, Muñoz i Bitlloch, com 
a jugadors. Com a mecànic hi anava en 
Josep Canals i el preparador era Josep 
Vallmajor.
Al vo ltant de l'any 1975, l'augment de 
l'afició perd'altresesports, la davallada 
progressiva dels èxits del Coma-Cros, 
els costos econòmics cada vegada més 
elevats, la força que feien els equips 
de la capital, com el GEiEG i el Girona 
per aconseguir jugadors, to t  un seguit 
d'esdeveniments van acabar l’hoquei 
patins a Salt. Això va ser l’any 1975. 
Fins que 11 anys després, el 1986, 
una colla d’aficionats a l’hoquei patins 
varen començar altra vegada des de 
baix, fomentant aquest esport entre la 
mainada, in tentant formar equips de 
base i escola, amb molts alts i baixos, 
s’han passat situacions difícils i to t 
un seguit d'esdeveniments que han 
fet que tornar l'hoquei a Salt fos una 
tasca feixuga.
El 1992, any Olímpic, després de força 
negociacions amb l'Ajuntament, vam 
aconseguircobrir la pista, l'actual pista 
esportiva de Salt.
L'any 1994 l'Hoquei Club Salt va sortir 
de l'Agrupació Esportiva i va consti
tuir-se com a club. Des d'aleshores 
som una ent ita t autònoma amb esta
tuts propis.
Donant prioritat a l'hoquei amb equips 
de base i a l'escola d'hoquei patins, 
la temporada 1998-1999 l'equip de 
la categoria prebenjamí va assolir el 
Campionat Provincial i va guanyar el 
Torneig Anxaneta de Vilafranca del 
Pen^aes.
A la darrera temporada, 2000-2001, 
l’Hoquei Club Salt es va proclamar 
campió territorial gironí en categoria 
benjamí, equip que també va assolir el 
tercer lloc del Campionat de Catalunya 
disputat a Juneda (Lleida) els dies 9 i 
10 de juny d ’enguany.
En la temporda actual, l’H.C.Salt ja 
disposa d'equips en totes les catego
ries de prebenjamí fins a sènior, amb 
l'equip femení l lu itant a la màxima 
categoria nacional.

HOQUEI CLUB SALT

Menges rle tnrl·lnr
Novembre, temps de bolets, panellets i 
castanyes*

Bolets a la llauna______
Ingredients
800 g de bolets, 2 dl d'oli,  3 grans d'all, 15 g de pa blanc ra t l la t  (sense 
torrar), sal i pebre.

Elaboració
Es netegen els bolets, s'escorren i es posen en una olata al fo rn  d u ra n t 
uns m inu ts  per tal que deixin  anar l'a igua. Els bolets es treuen un 
m om e n t oer poder un ta r  la plata buida amb un xic d ’oli i s’hi to rnen  a 
col·locar.
Es pica l’all, el ju l iv e r t  i la molleda de pa blanc, sense to rrar, to t  ju n t ,  i 
s’aboca al d a m u n t  dels bolets de fo rm a  que quedin coberts. Es ruixa to t  
plegat amb un ra tge t d ’oli cru i es posa la plata al fo rn  f ins  que quedi 
to t  daurat.

Panellets_____________
Ingredients
500 g d 'am etl la  mòlta , 400 g de sucre, 250 g de patata, 1 l l imona, m an
tega o margarina, fa r ina  i 1 ou.

Elaboració
Es bullen les patates amb pela, es posen a e ixugar al fo rn ,  es pelen i 
s’aixafen.
Es ratlla la pell de la l l imona i es barreja amb ia patata, el sucre i l 'ametl la 
mòlta. Amb aquesta barreja ja podem fer les diverses classes de pane
llets.
De pinyons
Es fan boletes de pasta, es passen per clara d ’ou batuda, s’hi enganxen els 
pinyons, es p in ten amb rovell d ’ou, s'empolsa la base amb far ina  perquè 
no s’enganxin  i es posen en una plata d ’anar al fo rn  que p rèv iam ent 
haurem gre ixat amb mantega o margarina. El fo rn  ha de ser fo r t ,  200 
graus, uns 8 o 10 m inuts , i si calgués g ra t ina r- los , un moment. 
D'am etlla
Els d 'am etl la  es fan igual però don a n t - lo s  una fo rm a  d ife re n t i arrebos
sats amb trossets d 'ametl la .
De coco
Si se'n volen fer de coco, cal barrejar la mateixa q u a n t i ta t  de pasta que 
de coco i em p o lsa r- lo s  de coco ra t l la t .  La base s 'empolsa sempre de 
farina.
Bon p ro f i t !

M A R IA  CARM E BOVER I CALVO
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Canvis de trànsit per 
millorar l'accés al 
barri bell de Salt
Aquest mes de novembre es posen 
en marxa una sèrie de canvis de 
t rà n s i t  per fa c i l i ta r  l'accés al barri 
vell de Salt i ev itar que s 'u t i l i tz in  
-com  f ins ara- carrers no preparats 
per absorbir el t ràns i t  en aquesta 
zona.
Concre tam ent, s ' inve rte ix  el se n t i t  
actual del carrer Llarg, entre Ausias 
March i passeig Verdaguer i del 
carrer Sant Dionís, entre carrer Llarg 
i Ausias March. El carrer del Rec 
-en tre  carrer T ramuntana i St. 
Dionís- queda amb un sol sen t it  de 
c ircu lac ió  en direcció a Girona.
Per fac i l i ta r  la c ircu lació, es m o d i 
fica la vorera a la con f luènc ia  dels 
carrers Ausias March i M a jo r  i s'hi 
col.loca un semàfor. Un segon semà
fo r  podria ¡nstal.lar-se l 'any que ve a 
l 'encreuament entre els carrers Enric 
Granados i Sant D ionS.

A més, es posaran bandes sonores 
a Sant A n to n i  amb Indústr ia , Sant 
An ton i amb Garbí, i Sant Dionís amb 
Juan de la Cierva, per ra len t ir  la 
ve loc ita t dels vehicles.

Ajuts destinats a 
projectes de 
solidaritat i 
cooperació
L 'A jun tam ent de Salt a torgarà 
aquest any ajudes per a projectes 
de so l ida r i ta t  i cooperació  per valor 
d '1 .1 15.340 pessetes.
Les en t i ta ts  interessades van haver 
de presentar la co rresponen t ins
tància abans del 22 d 'octubre, un 
cop havien reco l l i t  una còpia de les 
bases al Departament de Qualita t de 
Vida o al Servei d 'A tenc ió  al Ciutadà 
de l 'A ju n tam e n t de Salt.

Increment dels 
controls a 
ciclomotors i 
motocicletes
D uran t el passat mes de setembre 
la Policia Local de Salt va fer un 
to ta l  de 299 con tro ls  a c ic lom oto rs
i motocicletes, dels quals 134 (45%) 
van ser denunciats.
Del to ta l  de denúncies, un 42°/o va 
ser per anar sense casc, un 21%  per 
no respectar la senyalització o els 
semàfors, un 15% per no disposar 
de la l licència per condu ir  c ic lo m o 
tors i un 18% per circular sense l'as
segurança obliga tòr ia .
La resta de denúncies van ser per 
sorolls (3%) i per no ten ir  m atr icu la t 
el vehicle (6%). En aquests casos, els
12 vehicles a tu ra ts  es van im m o b i
l itzar al d ipòs i t  mun ic ipa l.
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Renovació de jocs 
infantils a Salt
L 'A ju n tam e n t de Salt va canv iar  el 
mes passat els jocs in fan t i ls  de les 
places Catalunya i L l iberta t per tal 
d ’adap ta r- los  a la norm ativa  e u ro 
pea de seguretat.
Aquests treballs  van costar més de 
2'5 m il ions  de pessetes i suposen la 
renovació to ta l dels jocs in fan t i ls  en 
aquestes dues places.

Nova web de Ràdio 
Salt
Des de m it jans del mes passat, Ràdio 
Salt disposa d 'una nova web, on les 
persones interessades poden obten ir 
in fo rm ac ió  sobre aquesta emissora 
m unic ipa l.
La nova web és:
h t t p : / / w w w . c o m e m is s o r e s . c o m /  
rsalt /

Llista de 
naixements, 
defuncions i 
casaments a Salt
Del 15 d e  se tem bre al 
15 d ’o c tu b re  d e  2001
Naixements
Fatuk ine  Sowe (15 de se tem bre)
K had ia tuu  S ow e (15 de se tem bre)
A rn a u  Casadeval l  Orr i (19 de se tem bre)
A lba R odríguez F o r te t  (25 de se tem bre)  
M ar ia  S ev i l lano  M o reda  (27 de se tem bre)  
Tania Ca l iw ara  Tar io  (26 de se tem bre)
Fàt ima O uehen (28 de se tem bre)
Ebrah ima Diak i te  (20 de se tembre)
Vanessa Rio López (3 d 'oc tub re )  
lan Díaz M a r t ín e z  (6 d 'oc tub re )
O u idade  Z e roua l i  (1 d 'oc tub re )
Ju l ia  G im e n o  Lucena (7 d 'o c tu b re )
Estefan ia  G uer re ro  Fernández (6 d 'oc tub re )  
Ismael Rodríguez  Boughasso l  (13 d 'oc tub re )  
Sarah C hegw e  Ll inàs (11 d 'oc tub re )
Jo rd i  Fernández C as t i l lo  (15 d 'oc tub re )
Naoal A kboua  (9 d 'o c tu b re )

Defuncions
M a t i ld e  Costabe l la  C a rdone r  (23 de 
se tem bre)
D a lm ac io  Roses Bosch (4 d 'oc tub re )
José C o ro m in e s  P u ig d e m o n t  (13 d 'o c tu b re )  
Eugènia Plana Feliu (15 d 'oc tub re )
M anue l  M o l in a  J u ra do  (15 d 'o c tu b re )  
M a r ia - L o re to  M e l ián  Solé (16  d 'oc tub re )

Casaments
Jesús Elvira M a tas  i M a rg a r i ta  Castro  
Bar ragán  (22 de se tem bre)
David J im en o  J im en o  i Olga Estebanell  
López (22 de se tem bre)
Jesús Flete R om ero  i Sílvia Ferrer Espinosa 
(6 d 'o c tu b re )

SERRALLERIA
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Poti - poti
Clar i Català
La erra muda
Hi ha un p rob lem a  o r to g rà f ic  fàc i l  
de reso ldre : el de la erra m uda  
a f in a l  de m ot .  La erra m uda  és
aque lla  erra que s 'escriu però que
en t o t  el d o m in i  l in g ü ís t ic ,  l le va t  
de Va lènc ia , no es p ron un c ia .  
Ocorre s o v in t  que a l 'hora  d 'es
c r iu re  d u b te m  si un m o t  ha
d 'acabar  en r m uda  o en vocal 
a ccen tu ad a :  fu s te r  o fu s té ?,
p e n s a ro  p e n s à ?
Les regles per sa b e r -h o  són ben 
senzil les:
(a).- Els in f in i t iu s  de la p r im e ra  i la 
te rcera  c o n ju g a c ió  sem pre  por ten  
r f in a l :  c a n ta r , e s tim a r, te n ir , 
s e n tir. Els in f in i t iu s  de segona que 
no acaben en -RE ta m b é  s 'esc r i 
uen am b R m u d a :  saber, có rre r. 
Però: vendre , co m p re n d re , sense 
R f in a l  perquè  acaben en -RE. 
C o m p te  a m b  els p re tè r i ts  s im p le  
o per i f ràs t ic .  El s im p le  va sense r 
f in a l :  e lla  ca n tà , e lla  r igué , e lla  
serví. En canvi el per i fràstic , que es 
fo rm a  am b l 'aux il ia r  ANAR +  l’i n f i 
n i t iu ,  durà  la m a jo r ia  de vegades r 
m uda  f ina l ,  s e g u in t  la no rm a  dels 
i n f in i t iu s  exposada més a m u n t :  
E lla  va ca n ta r, e lla  va riu re , e lla  va 
se rv ir.
El mes v inen t ,  si Déu vol, segu irem  
a m b  la r m uda.

SALVADOR SUNYER

Problema d'escacs núm.6
(Valoració lOpunts) X *
Posició d e  les peces:
B lanques: A f7 , Dg6, Re6, pf5.

±
A

N egres: Rh8, Tf8, p f6 , p h 6, Ag5, pd2. & A
Juguen  les b lan que s  i fa n  m a t en c inc
jugades.
1/ B lanques (.....), Negres (.....); 2 / B (......), N ;*>f m  m(......): 3 / B (......), N (......), 4/ B (......), N (......);
5 / B ( ) m at. ▲

S o luc ió  al p rob lem a núm . 5: com  passa m o lte s  vegades, el sa c rif ic i de la dam a ens p o rta  a un  m at 
Im parab le . A vu i l'e n tre g a  de dam a per peó a7 o b lig a  el rel a p rend re  la da m a ; com  que la co lu m n a  b 
està d o m ina da  per les dues to rres , hem  de ju g a r  to rre  (b2) a (a2) i les negres nom és poden c o b rir dues 
vegades aquesta  co lu m n a , am b C (a3 o a5), to rre  per cava ll i p o s te r io rm e n t am b dam a en (a4).

L'acudit foll per

El temps
Temperatures i pluja a Salt del 15 d e  setem bre al 15 d ’oc tub re
Te m pe ra tu ra  m àx im a : 28,5° els dies 3,8 i 12 d ’o c tu b re  
Te m pe ra tu ra  m ín im a :1 0°  el dia 19 d ' ag os t 
Dies de p lu ja : 6 dies (17 ,22 ,25 ,26 ,28  i 29 de se tem bre i 9 d 'o c tu b re )
P rec ip ita c ió  m àxim a en un d ia :34 litre s  el 22 de se tem bre 
Pluja a c um u lada :73 ,3  litre s

• «• Hm M fa mw — i i%r

I .
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INFORMACIÓ I VENDA:

El gran SALT de la teva vida!
■ ■  Gran sala-estar  ^  Garatge a planta baixa

mm Cuina equipada mm Acabats de qualitat

mm Estudi i 4 dormitoris mm Preinstal·lació fibra òptica 

tm 2 banys i lavabo

P lan ta  B a ixa
Casa MITGERA

Sup. construïda: 242,39 m 2

P lan ta  P rim e ra

Prom oció :  i 
C .  Dr. Ferran / c. Prat de  la Riba

Altres p ro m o c io n s  
d e  Residencia l M açana

P lan ta  S o ta  C o b e r ta

E U G E S A
CONSTRUCTORA • IM M O BILIÀR IA

C a r r e r  M a jo r ,  1 8 2  - S A L T

® 972 235 561

PROM OU:

. . Residencial
Maçana
c o n t T i T  *^i  l u i T i n i

I N I  P R O C A M
Grup Immobiliari CAIXA CATALUNYA


